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راه و مسکن4
اخبار

تمدید ثبت نام وام اجاره تا پایان پاییز
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: بر اساس تصمیم ستاد ملی کرونا ثبت 
نام تسهیلات ودیعه مسکن که قبلا تا آخر شــهریورماه بود، تا پایان آذرماه 
تمدید شده است.به گزارش اقتصادســرآمد، محمود محمودزاده در اظهار 
کرد: ستاد ملی مقابله با کرونا در جلســه اخیر خود با پیشنهاد وزارت راه و 
شهرسازی درخصوص تمدید مهلت تسهیلات کمک ودیعه مسکن تا پایان 
آذرماه ۱۴۰۰ موافقت کرد. پیش از این زمان ثبت نام تا انتهای شــهریورماه 
بود.بنابراین گزارش، سقف مبلغ این تسهیلات کمک ودیعه مسکن در سال 
۱۴۰۰ برای کلان شهر تهران ۷۰ میلیون تومان، سایر کلان شهرها ۴۰ میلیون 
تومان و سایر شهرها ۲۵ میلیون تومان تعیین می شود و بر این اساس، شرایط 
و مقررات مترتب بر این تسهیلات در سال ۱۳۹۹، در سال جاری نیز به قوت 
خود باقی است.یکی از شرایط دریافت ودیعه مسکن این است که متقاضیان 
دریافت این تسهیلات باید متاهل یا سرپرست خانوار باشند. نرخ سود این 
وام ۱۳ درصد و مدت بازپرداخت آن برای تهرانی ها پنج ساله و برای سایر 
https://www. شهرها سه ساله است و متقاضیان می تواند از طریق سایت

tem.mrud.ir برای دریافت تسهیلات اجاره مسکن ثبت نام کنند.

خودکفایی در ساخت قالب های پلاستیکی ریل صندلی 
خودرو برای اولین بار در کشور

مدیرعامل گروه خودروســازی ســایپا  گفت: برای اولین بار در کشــور 
قالب های پلاســتیکی برای ریل صندلی طراحی شــده است.به گزارش 
اقتصادســرآمد،جواد ســلیمانی در مراســم افتتاح خط تولید قالب های 
پلاستیکی ریل صندلی خودرو، گفت: اکنون برای اولین بار در کشور شرکت 
قالب های صنعتی ســایپا اقدام به تولید قالب های پلاستیکی برای صندلی 
خودرو کرده اســت.این مقام مســئول گفت: تاکنون هیچ شرکتی به دلیل 
حساسیت زیاد در ساخت آن در کشور اقدام به ساخت این قالب ها نکرده 
است و آنها تاکنون وارداتی بودند. پنج پروژه بومی سازی و خودکفایی در 
شرکت قالب صنعتی سایپا انجام شده و اکنون خودکفایی در ساخت ریل 
صندلی خودرو رخ داده است.سلیمانی با بیان اینکه ریل صندلی قطعه فوق 
ایمنی در خودرو اســت و تاکنون هیچ شــرکتی اقدام به ساخت آن نکرده 
است، گفت: این کالا ۴۰ قالب دارد و اکنون برای اولین بار در کشور قالب 
های پلاستیکی برای ریل صندلی طراحی شده است.این مقام مسئول گفت: 
پس از تحریم ها در ساخت قالب های پلاستیک به مشکل خورده بودیم و 
اکنون با توجه به خود کفایی در ساخت این  قطعات و با همتی که مهندسان 
داشته اند، این فعالیت را ادامه خواهیم داد و برنامه کاملی در توسعه محصول 
دیده شده است.سلیمانی تشــریح کرد:پروژه مکانیزم جا به جایی صندلی 
یکی از کارهای مهمی  که انجام شــده اســت که باعث می شود  یک  سوم 
قیمت تمام شــده کاهش پیدا می کند و ۱۹ میلیون دلار صرفه جویی ارزی 
خواهیم داشت.او گفت: در خودروسازی خودروهایی که ساخته می شود 
در کپ مشکل دارند و اکنون در شاهین این مشکل را به حداقل رسانده ایم.

پایانه مرزی رازی به پیشرفت 77 درصدی رسید
معاون ســازمان راهداری گفت: بهره برداری از طــرح جامع پایانه رازی 
شهرستان خوی در آذربایجان غربی گام مهمی در راستای تحقق چشم انداز 
مبادلات ۳۰ میلیارد دلاری با کشور ترکیه است.به گزارش اقتصادسرآمد، 
محمد تیموری بهره برداری از طرح جامع پایانه رازی شهرستان خوی در 
آذربایجان غربی را گام مهمی در راســتای تحقق چشم انداز مبادلات ۳۰ 
میلیارد دلاری با کشور ترکیه عنوان کرد و گفت: طرح جامع این پایانه مرزی 
با پیشرفت فیزیکی ۷۷ درصدی به عنوان یکی از دروازه های اصلی ورود 
ایران به اروپا است که از نظر ریالی نیز پیشرفت نزدیک به 8۳ درصدی دارد.
وی افزود: این پایانه مرزی یکی از پایانه های شکیل کشور به شمار می رود 
که به جهت توپوگرافی منطقه شاهد تجمیع سالن های تجاری و مسافری 
در یک ساختمان با مســاحتی بالغ بر ۹ هزار مترمربع را شاهد هستیم.وی 
ادامه داد : آذربایجان غربی بیشترین تعداد مرزهای زمینی کشور در خود را 
داراست که براین اساس و با توجه به مدیریت مناسب شاهد سرمایه گذاری 
بالایی برای ساخت و ســاز در این مبادی ورودی و خروجی و توجه ویژه 
سازمان به کیفی سازی خدمات، تسهیل تردد و کاهش زمان انتظار در پایانه 
های مرزی هستیم.معاون برنامه ریزی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده 
ای سرعت بخشی به پروژه راهسازی مسیر منتهی به پایانه مرزی رازی را 
ضروری دانســت  و اظهار کرد: جلب رضایت عمومی ، افزایش مبادلات 
مرزی و انتخاب این مرز بعنوان مسیر حمل و نقل کالاهای ترانزیتی نیازمند 
داشتن جاده ای ایمن ، عریض و منطبق بر شــاخصه های راه بین المللی و 
ترانزیتی است.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای آذربایجان غربی نیز 
با معرفی کلیاتی از وضعیت زیرساخت های جاده ای ، وضعیت ناوگان جاده 
ای و پرسنل این اداره کل گفت : استان آذربایجان غربی دارای ۹۵6 کیلومتر 
بزرگراه و راه اصلی، ۲۲۳۳کیلومتر راه فرعی و ۷۹۷8 کیلومتر راه روستایی 
است.ارسلان شکری افزود : تعداد ناوگان فعال باری استان ۳۳۵۹ دستگاه 
با متوسط عمر ۱۴.۷۷ است که طبق آمار تا پایان سال گذشته ۳۱۹6۹ راننده 
مسافری و ۳۹۱۹ راننده باری در ناوگان حمل ونقل جاده ای استان مشغول 
به فعالیت بوده است.وی با بیان اینکه بالغ بر ۷۰۴ پرسنل رسمی ، پیمانی ، 
جاری و طرح در اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای اســتان مشغول 
فعالیت است، گفت : این تعداد پرسنل در معاونت ها و بخش های مختلف 
این اداره کل به خدمت رسانی مشغول و فعال هستند که از جمله می توان 
به فعالیت در ستاد، ادارات شهرستانی، پایانه های مرزی و راهدارخانه های 
استان اشاره نمود.بازدید از طرح جامع پایانه مرزی رازی در شهرستان خوی، 
بازدید از مرز کاپی کوی کشور ترکیه بعنوان مرز مقابل رازی و بررسی روند 
پیشرفت عملیات عمرانی ساختمان پایانه مرزی رازی با مشاور و پیمانکار 

مربوطه از دیگر برنامه های این سفر بود. 

انبوه شکایت زائران اربعین از شرکت های هواپیمایی
مقام مسئول وزارت راه و شهرسازی با اشاره به شکایت های فراوان زائران 
اربعین از ایرلاین ها، گفت: هموطنان بلیت برگشت را از ایران تهیه کنند چون 
ارزان تر است.به گزارش اقتصادسرآمد،  حسین مذنب اظهار کرد: طی یک 
هفته اخیر  ۲6 پرواز فوق العاده و ویژه شامل ۲۰ پرواز شرکت های داخلی و 
6 پرواز خارجی با ظرفیت بیش از ۵ هزارنفر خارج از ظرفیت ایرلاین ها به 
عتبات عالیات منتقل شدند.وی ادامه داد: تعداد فراوان شکایت از ایرلاین ها، 
شرکت ها و سایت های خدماتی-مســافرتی تنظیم و به سازمان هواپیمایی 
کشوری ارجاع شد که بعد از تکمیل پرونده به سازمان تعزیرات حکومتی 
معرفی می شوند. همچنین با چندین مورد شــرکت های متخلف برخورد 
قضایی شده است.وی افزود: تیم های بازرسی ویژه در تمام فرودگاه هایی 
که پرواز اربعین داشتند، مستقر بودند و کمک کردند تا این خدمات به نحو 
مناسب ارایه شود.وی یادآور شد: با دستور وزیر راه و شهرسازی همراه تیم 
بازرسی و سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری به عراق آمدیم تا راه های 
هرچه بهتر ارایه خدمات را به زائرانی که می خواهند از طریق هوایی به کشور 
بازگردند بررســی کنیم.مذنب با تاکید بر اینکه بازگشت زائران اربعین از 
طریق هوایی تسهیل می شود، توصیه کرد: هموطنان بلیت برگشت را از ایران 
تهیه کنند. زیرا هم کم هزینه تر است و هم برای دریافت رمز دوم با مشکل 
مواجه نمی شوند. هموطنان از طریق خانواده های خود در کشور برای گرفتن 
بلیت اقدام کنند.به گفته وی، راه های بازگشت زائران اربعین به کشور تسهیل 

می شود تا هموطنان در فرآیند کوتاه به کشور بازگردند.

فروش بلیت هواپیما منوط به اخذ مجوز از سازمان هواپیمایی است
سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کرد: به منظور نظارت و کنترل، همچنین جلوگیری از بروز اختلال لازمه فعالیت سایت ها در حوزه هوایی )فروش بلیت هواپیما( منوط به اخذ 
مجوز از این سازمان است.به گزارش اقتصاد سرآمد، این سازمان در واکنش به ادعاهای مطرح شده مبنی بر ایجاد مانع کسب و کار استارتاپ ها اعلام کرد: یکی از محورهای مهم 
وظایف این سازمان به عنوان ابزار حاکمیت دولت در بخش حمل و نقل هوایی، نظارت بر قیمت هاست که متاسفانه در بعضی از مقاطع و مناسبت ها تعدادی از سایت های غیرمجاز 
خارج از چارچوب های تعیین شده و نرخ هایی که توسط شرکت های هواپیمایی اعلام شده است به فروش بلیت هواپیما اقدام می کنند و همین امر منجر به اختلال در وضعیت 
بازار فروش بلیت هواپیما و زیرسوال رفتن فعالیت شرکت های هواپیمایی و به تبع آن موجبات نارضایتی مردم را فراهم کرده است.در همین راستا سازمان هواپیمایی کشوری به 
منظور نظارت و کنترل، همچنین جلوگیری از بروز چنین اختلالاتی لازمه فعالیت سایت ها در حوزه هوایی )فروش بلیت هواپیما( را منوط به اخذ مجوز از این سازمان دانسته است.

نگاه

وزارت راه متولی یکپارچه سازی مدیریت 
مرزهاست

دبیر شــورای ســاماندهی مبادی ورودی و 
خروجی کشــور از یکپارچه شدن مدیریت 
پایانه های مــرزی از ســوی وزارت راه و 

شهرسازی خبر داد.
به گزارش اقتصادســرآمد، امین ترفــع، مدیرکل دفتر 
تجاری سازی و امور تشکل های وزارت راه و شهرسازی 
درباره مدیریت یکپارچه مرزها گفت: شورای ساماندهی 
مبادی ورودی و خروجی زمینی کشور به ریاست وزیر 
راه و دبیــری معاونت حمل و نقل برگزار می شــود که 
مدتی غیرفعال بــود و ما آن را با رویکــرد جدید فعال 

کردیم.
او افزود: این شــورا از دهه هفتاد که قرار بود مرزها به 
پایانه های مرزی تبدیل شــوند، چنــد وظیفه بر عهده 
داشت؛ یکی اینکه نقشــه و طرح های جامع پایانه های 
مرزی را تصویب کند و دوم اینکــه در زمینه فرآیندها، 
ســاعت کار، گردش امور و… دستورالعمل هایی را به 
تصویب برســاند، اما بعداً نهادهای موازی به این شورا 
افزوده شد که شامل کارگروه مرزهای رسمی، کارویژه 
مرز وزارت کشور و… می شود که این نهادهای موازی 
در همه نوار مــرزی فعالیت دارند نه صرفــاً پایانه های 

مرزی.
مدیرکل دفتر تجاری سازی و امور تشکل های وزارت 
راه و شهرسازی ادامه داد: از همین رو برای بهینه سازی 
ظرفیت موجود که به اندازه کافی پایانه مرزی در کشور 
اعم از ریلی و جاده ای زیرساخت داریم یا ساخته شده 
است؛ لذا تصمیم بر این شــد حال که زیرساخت های 
مــرزی کفایت می کند، به ســراغ تســهیل فرآیندهای 
تجارت در مرزها برویم تا موانعی که ســبب توقف در 

فعالیت های مرزی شده بود را برداریم.
وی خاطرنشان کرد: وزارت راه و شهرسازی مدیریت 
یکپارچه پایانه های مــرزی را مطرح و تصویب کرد که 
درنتیجه دولت دوازدهم، دی ماه ۱۳۹۹ تصمیم گرفت 
تا مدیریت واحد پایانه های مــرزی را به وزارت راه و 

شهرسازی واگذار کند.
این مقام مســئول در وزارت راه و شهرســازی یادآور 
شد: لازمه اجرایی شــدن این مدیریت واحد، تهیه یک 
سند بالادستی بود؛ این ســند با عنوان یکپارچه سازی 
هوشمند پایانه های مرزی پیشنهاد شــد؛ در پایانه های 
مرزی دســتگاه های متعددی حضور دارند که هر یک 
طبق وظایف خود، به انجام امور مشــغولند؛ اما هر یک 
به صورت منفک و جداگانه بــه مأموریت های واصله 
که از مرکــز دریافت می کند، عمل می کنــد؛ نتیجه این 

ناهماهنگی ها، کندی اجرای فرآیندها در مرزهاست.
وی خاطرنشــان کرد: باید کنترل ها در مرزها هوشمند 
شود؛ سپس نتیجه کنترل های هوشمند به اشتراک گذاشته 
شود؛ به عنوان مثال به جای اینکه سه بار یک کامیون از 
سوی سه دستگاه و ســازمان مختلف کنترل وزن انجام 
دهند، یک بار این کنترل انجام شــود و سپس نتیجه آن 
به هر سه دستگاه تقسیم شود؛ اطلاعات کامیون و راننده 
یک بار اخذ شده و در اختیار همه دستگاه هایی که به این 

اطلاعات نیاز دارند، قرار داده شود
ترفع بیان کرد: بر اساس مصوبه شورای ساماندهی مبادی 
ورودی و خروجی کشور، سازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای کشور ملزم به تهیه سامانه جامع مرزها شد؛ 
نســخه ابتدایی این سامانه تهیه شــده و همه اطلاعات 
لازم در ترددهــای مرزی در این ســامانه تجمیع و بین 
همه سازمان های عضو پایانه های مرزی توزیع می شود.

وی تأکید کرد: اساس کار ما این است که مرز محل عبور 
است نه توقف؛ این »بازمهندسی مرزها« در طرح جامع 
مرزها لحاظ خواهد شد؛ به این صورت که به جای آنکه 
ایستگاه های توقف در مرزها داشته باشیم که کامیون در 
این ایستگاه ها متوقف شــود، ایستگاه های کاری داشته 
باشیم که کامیون ها از بین این ایستگاه های کاری عبور و 

فرآیندها را اجرایی کند.
مدیرکل دفتر تجاری سازی و امور تشکل های وزارت 
راه و شهرســازی گفت: این طرح را به صورت پایلوت 
در پایانه مــرزی میلَک آغاز کرده ایــم؛ در پایانه مرزی 

دوغارون هم در حال انجام است.
وی ادامــه داد: برخــی کنترل ها هــم می تواند به جای 
مرزها در داخل عمق خاک کشور انجام شود مثلًا برای 
صادرات سوخت، در حال حاضر کامیون در مرز متوقف 
شده، نمونه برداری انجام می شود، نمونه به مرکز استان 
ارسال می شود اصالت سنجی می شــود و اگر محموله 
همان چیزی بود که اظهار شــده بــود، اجازه خروج از 
مرز به آنها داده می شــود که یک فرآیند طولانی و زمان 
بری است؛ نتیجه ای این خواهد بود که در مرزها همواره 
تعداد زیــادی کامیون حامل ســوخت منتظر خروج از 

کشور هستند.
به گفته ترفع، این تجمیع تعداد زیادی کامیون سوختی، 
خطر بزرگی برای پایانه های مرزی ایجاد کرده است؛ لذا 
در حال پیگیری این موضوع با شرکت ملی نفت، ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، گمرک و دیگر دستگاه های 
ذی ربط هستیم تا کنترل ها و آزمایش ها در مرکز استان 
انجام شده و پس از پلمب کامیون های تانکردار، به مرز 

اعزام شوند.
وی اظهار کرد: موضوع دیگری هم در شورای ساماندهی 
مرزها در حال پیگیری اســت که بــه مرزهای غربی و 
شرقی ما با افغانستان و عراق برمی گردد؛ در این مرزها، 
تخلیه و بارگیری به ناچار انجام می شود که سبب ایجاد 
فضای آشفته در مرزها شده اســت؛ لذا به سمت ایجاد 
مراکز لجستیک مرزی هستیم که در این مراکز لجستیک 
به صورت هوشــمند فرآیند تبادل مــرز از یک کامیون 
به کامیون دیگر را انجام دهند و به صورت پیشــرفته و 
مکانیزه با فناوری های داخل باشد؛ این مرکز لجستیک 
در مرزهای باشماق، تمرچین و میلَک تأسیس می شود 
که سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای مسئول ایجاد 

این مراکز خواهد بود.

گروه راه و ســاختمان - با افزایش 
قیمت مسکن و اجاره بها دولت برای 
جلوگیری از افزایش قیمت ها و کنترل 
بازار مسکن طرح اخذ مالیات از خانه های خالی را 
کلید زد. طرح مالیاتی که از ۵ سال قبل در مجلس 
مطرح شده بود تا از محتکران صاحبان خانه های 
خالی مالیات گرفته شود. برای پیاده سازی این طرح 
لازم بود که سامانه ای طراحی شــده تا اطلاعات 
مربوط به این خانه ها و صاحبان آن ها جمع آوری 
شود. با طراحی و راه اندازی این سامانه از مالکان 
خواسته شد تا به این سایت مراجعه کرده و اقدام 
به خود اظهاری کنند. البته بسیاری از کارشناسان 
ناکامی در این روش را پیش بینی کرده بودند زیرا 
این روش جمع آوری اطلاعات عیب و اشکالات 
فراوانی دارد. در کشــورهای دیگر بهترین شیوه 
ضد احتکار مسکن را اخذ مالیات سالانه می دانند. 
اصرار دولت برای جمــع آوری اطلاعات با این 
روش باعث شد این شیوه از گام های نخست دچار 
انحراف شود و کارایی و اثر خود را از دست بدهد. 
ا افزایش قیمت مسکن و نوسانات زیادی که اتفاق 
افتاد مسئولان به ســراغ قانونی از مالیات مصوب 
ســال ۹۴ به نام مالیات بر خانه های خالی رفتند.  
قانونی که در این سال ها به دلایلی مسکوت مانده 
بود و مسئولان بدون توجه به ریشه های رشد پیاپی 
قیمت در شــهرهای بزرگ ازجمله تهران در پی 

اجرای آن برآمدند.
به گزارش اقتصادسرآمد، این تصور در ابتدا وجود 
داشت که مالکان خانه های خالی اقدام به فروش 
و یا اجاره واحدهای خود خواهند کرد، نوسانات 
بــازار مســکن متوقف شــده و مصرف کنندگان 
صاحب خانه می شوند. برای این منظور لازم بود 
تا پایگاه اطلاعاتی یکپارچه ای از کلیه واحدهای 
مسکونی، ساکنان و کاربران تهیه شود تا بتواند به 
شکل شفاف و روشنی اطلاعاتی از این خانه های 
خالی ارائه دهد و در مرحله دوم ســازمان مالیاتی 
کشور از طریق این اطلاعات اقدام به اخذ مالیات 

از خانه های خالی کند. گام نخســت این اقدام در 
تابستان گذشته با راه اندازی سامانه ملی املاک و 
اسکان کشور برداشته شــد؛ اما تاکنون ۱۰ خطای 
اساسی در جمع آوری این اطلاعات مشاهده شده 
این اســت و این پیغام را به محتکران و صاحبان 
خانه های خالی می دهد که امــکان اخذ صحیح 
مالیات وجود نخواهد داشت. این اشکالات عملًا 
این امکان را به دولت نمی دهد که خانه های خالی 

و مالکان را به درستی شناسایی کند.
ابهام اهمیت ثبت اطلاعات در سامانه املاک 

یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به عدم استقبال مردم از سامانه اطلاعات 
املاک وزارت راه و شهرســازی برای شناسایی 
خانه های خالی به خبرنگار روزنامه اقتصادسرآمد، 
گفت: اهمیت ثبت اطلاعات در ســامانه املاک و 
اسکان و اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی 

برای مردم به درستی تبیین نشده است.
عدم اقبال مردم برای برای ثبت اطلاعات ملکی

اقبال شــاکری، با اشــاره به عدم اقبال مردم برای 

برای ثبت اطلاعات ملکی خود در سامانه املاک 
و اسکان به منظور شناســایی واحدهای خالی از 
سکنه، گفت: ثبت اطلاعت ملکی در سامانه املاک 
و اسکان وزارت راه و شهرسازی از اهمیت زیادی 
بر خوردار بوده چرا که تکمیل اطلاعات املاک و 
زمین در مدیریــت و تصمیم گیری بهتر و اجرای 
دقیق تر قانون مالیات بر خانه های خالی بســیار 

موثر است.
کارایی و تاثیر ثبت اطلاعات در سامانه املاک

وی یادآور شد: بسیاری از مردم نسبت به کارایی 
و تاثیر ثبت اطلاعات در سامانه املاک و اسکان و 
شناسایی واحدهای خالی هیچ اطلاعاتی ندارند و 
از طرفی این عدم آگاهــی موجب نگرانی افرادی 
شــده که بیش از یک خانه دارند،در حالی که باید 
بدانند، هدف قانون مالیات بــر خانه های خالی، 
مساکن مازاد افراد، دســتگاه ها و سازمان ها بوده 
و با خانه های مربوط به افــراد درجه یک خانواده 
هیچ ارتباطی ندارند. این نماینده مردم در مجلس 
شورای اسلامی افزود: با اجرای دقیق قانون مالیات 

بر خانه های خالی، خانه هایی که مدت ها خالی از 
سکنه بوده و رها شده اند به بازار تزریق می شوند 
که این امر موجب تعادل در عرضه و تقاضا می شود 
و از طرفی اطلاعات احصا شده نیز برای کارهای 
پژوهشی و تحقیقاتی مورد استفاده قرار می گیرد. 
از این رو سامانه املاک و اسکان یکی از سامانه های 
اطلاعاتی مهم و ضروری کشور است اما متاسفانه 
به دلیل عدم معرفی و اطلاع رســانی دقیق و نبود 
مرکزی برای بررسی آسیب ها و بهبود روش های 
ورود اطلاعات با عدم اقبال عمومی مواجه شــده 

است .  
برای آگاه ســازی مردم باید نتیجــه و اثر اجرای 
قانون مالیات بر خانه های خالــی و اهمیت ثبت 
اطلاعات ملکی در سامانه وزارت راه با زبانی ساده 
اطلاع رسانی شود تا مردم بدانند اثر اجرای قانون 
مذکور، عرضه خانه های خالــی در بازار و خانه 
دار شدن فرزندان آنها اســت؛ در این صورت به 
ثبت اطلاعات خود ترغیب می شوند.کارشناسان 
مالیاتی و مســکن بروز این خطاهــا را پیش بینی 
کرده بودند و افتادن در مســیر انحرافی را مانع از 
اخذ مالیات و رسیدن به هدف این طرح می دانند. 
مسئولین دولتی بدون توجه ونیم نگاهی به تجربه 
موفق دیگر کشــورها در روش های نوین مالیاتی 
به سراغ روش های آسان و بدون برنامه رفتند که 
باعث شد دست محتکران و سفته بازان برای فرار 

مالیاتی بازبماند.
در کشــورهای پیشــرفته دنیا یک روش ثابت و 
مشــخص وجود دارد که اخذ مالیات ســالانه از 
املاک نامیده می شــود. روشی که درستی خود را 
ثابت کرده است و بدون نیاز به راه اندازی سامانه 
و دیگر هزینه ها منجر به کنترل بازار مسکن شده و 
از مصرف کنندگان و خانه اولی ها حمایت می کند. 
این در حالی است که نتیجه راه اندازی این سامانه 
چیزی جز جمع آوری اطلاعــات ناقص نبوده و 
بعید است سازمان مالیاتی با استناد به این اطلاعات 

اقدام به اخذ مالیات کند.

بررسی » اقتصادسرآمد« از ضرورت اجرای دقیق قانون مالیات بر خانه های خالی

عدم استقبال مردم از ثبت اطلاعات ملکی

برگزیده

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( با اشــاره به تعهد 
دولت سیزدهم برای ساخت چهار میلیون مسکن، گفت 
که سهم این نهاد انقلابی از تعهد دولت ۳6۰ هزار واحد 
اســت که در مدت چهار ســال برای مددجویان در مناطق شهری و 
روســتایی احداث خواهد شــد.به گزارش اقتصادسرآمد، مصطفی 
خاکســار قهرودی در مراســم افتتاح متمرکز ۲ هزار و ۴۹۰ پروژه 
عمرانی حوزه مسکن کمیته امداد گلســتان در شهر گلیداغ از توابع 
شهرســتان مرزی مراوه تپه در منتهی الیه شمال شرق استان گلستان، 
اظهارداشت که کمیته امداد با حمایت نیکوکاران و مردم و نیز همراهی 
دستگاه های مرتبط از جمله بنیاد مســتضعفان و بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی تعهد خود در ساخت مســکن مورد نیاز مددجویان تحت 
پوشش در سراسر کشــور را انجام خواهد داد.وی از اهتمام و عزم 
جدی کمیته امداد برای حل مشکل مسکن مددجویان تحت پوشش 
خبر داد و افزود: افتتاح ۲ هزار و ۴۹۰ پروژه حوزه مسکن این نهاد و 
آغاز ساخت ۳۰۳ واحد مسکن محرومان گلستان در شهرستان مرزی 
مراوه تپه یکی از صحنه های خدمت گذاری مسوولان کمیته امداد برای 
حل مشکل خانه دار شدن مردم و مددجویان است.خاکسار قهرودی 
همچنین با گرامیداشــت هفته دفاع مقدس )۳۱ شهریور تا 6 مهر(، 
اضافه کرد: دشــمن با خیال خام خود و با تجاوز ناجوانمردانه ای که 
در سایه حمایت استبکار جهانی و 8۰ کشور دنیا انجام داد، تلاش کرد 
دینداری، وحدت و همدلی را از مــردم ایران بگیرد اما دفاع جانانه و 
ایثارگری مردانه رزمندگان در طول هشت سال جنگ تحمیلی مانع 
تحقق این خواسته شــد.مدیرکل دفتر تامین مسکن و امور مهندسی 
ســاختمان کمیته امداد امام خمینی)ره( نیز در این مراســم خانه دار 
شــدن را یکی از بزرگترین آرزوهای مردم به ویژه مددجویان تحت 
پوشش کمیته امداد دانست و گفت: بر اساس آمار رسمی وزارت راه و 
شهرسازی سالانه بیش از ۴۰ تا 6۰ درصد هزینه های هر خانوار صرف 
مسکن می شود.احمدرضا دالوند افزود: بر همین اساس کمیته امداد 
در سطح کلان برنامه ای با عنوان "توانمندسازی" طراحی کرده که یکی 
از شاخص های اصلی آن تامین مســکن و اشتغال مددجویان است.

وی اظهارداشت: کمیته امداد با حل مشکل مسکن هر خانواده تحت 
پوشش به نوعی ۴۰ تا 6۰ درصد این هزینه را از دوش مددجویان بر 
می دارد.دالوند ادامه داد: این نهاد انقلابی برای حل مشــکل مسکن 
مددجویان در حوادث طبیعی مانند ســیل و زلزله نیز کارهای خوبی 
انجام داد که از جمله آن می توان به ساخت پنج هزار و ۵۰۰ واحد برای 
زلزله زدگان کرمانشاه در بازه زمانی یک ساله و انجام حدود ۲۳ هزار 
فعالیت عمرانی برای احداث و تعمیر مسکن آسیب دیدگان در سیل 

فروردین سال ۹8 در سراسر کشور اشاره کرد.

 FATF مدیرعامل اســبق ایران ایر معتقد است که باید
را بپذیریم و تحریم های ظالمانه برداشــته شــود تا 
بتوانیــم از طریق روش هــای مختلــف تامین مالی 
موجود در دنیا ناوگان فرســوده هوایــی را با خرید 
هواپیماهای نو و دست دوم نوسازی کنیم و از این طریق کارایی 
شــرکت های هواپیمایی را ارتقاء دهیم و این تنها راه اســت.به 
گزارش اقتصادســرآمد، داوود کشــاورزیان اظهار کرد: در حال 
حاضر تعــداد زیادی از هواپیماهایی که در ناوگان شــرکت های 
هواپیمایی هستند، زمین گیر شدند و وقتی ریشه یابی می کنیم به این 
نتیجه می رســیم که به کمبود نقدینگی بر می گردد. با شرکت های 
هواپیمایی که درباره آن صحبت می کنیم متوجه می شــویم که با 
درآمدی که از محل فروش بلیت دارند، نمی توانند دخل و خرج 
شان را با هم تراز کنند.وی افزود: در این شرایط قیمت تمام شده 
برای خرید و واردات یک فروند هواپیمای ایرباس ۱۰ تا ۱۵ ساله 
به اندازه ای اســت  که حداقل هزینه یک ســاعت پرواز برای هر 
مسافر ۵۰ دلار می شــود که معادل  یک میلیون و ۳۰۰ هزار تومان 
است در حالی که در جلسات شورای عالی هواپیمایی صحبت از 
قیمت ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومان بوده که واقعا جوابگوی این هزینه ها 
نیست.مدیرعامل اسبق شرکت هواپیمایی جهموری اسلامی ایران 
)هما( در واکنش به این مسئله که اخیرا ایرلاین ها قیمت را تا همین 
حدود افزایش داده اند، گفت: البته هواپیماهایی )مانند هواپیماهای 
بوئینگ، ایرباس و MD که سال ســاخت آن ها بیشتر از ۲۰ سال 
است( هزینه تمام شده کمتری دارند و ایرلاین ها با این ناوگان بهتر 
می توانند دخل و خرجشان را مدیریت کنند.کشاورزیان ادامه داد: 
شرکت های هواپیمایی داخلی از نظر ساختاری، نیروی انسانی و 
آموزش به گونه ای نیستند که بتوانند خدماتی بهتر از این ارائه کنند. 
از شرکتی که پنج هواپیما از پنج تایپ مختلف دارد نمی توان انتظار 
معجزه داشت چرا که هر هواپیما بسته به کروی پروازی، ظرفیت 
و کترینگ دارای ویژگی های خاص خودش است. به عنوان مثال 
وقتی یک هواپیمای فوکر برای پرواز مشهد برنامه ریزی می شود، 
نمی توان در صورت بروز مشکل یا نقص فنی MD یا ایرباس را 
با آن جایگزین کرد بنابراین یا باید پرواز لغو شود یا با تاخیر چند 
ساعته مجدادا برقرار شود.وی خاطرنشان کرد: متاسفانه از فرصت 
نوسازی که در دولت قبلی به وجود آمد، به درستی استفاده نشد. 
  ATR چرا که با  تحلیل نادرست منابعی صرف خرید هواپیماهای
برای ایران شد که با وجود باکیفیت بودن این هواپیماها، از نظر فنی 
چندان برای ایران مناسب نبود چرا که نهایتا ۷۰ مسافر با ATR آنهم 

در مسیرهای کوتاه و با ارتفاع کمتر قابل جابه جایی است.

یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی 
گفت: از آنجا کــه قانون مالیات بــر خانه های خالی 
شرایط چند بعدی را داراســت، باید شرایطی وجود 
داشته باشــد که هماهنگی کامل مابین دستگاه های مختلف کشور 
برقرار شود.به گزارش اقتصادسرآمد، اردشــیر مطهری بیان کرد: 
قانون مالیات بر خانه های خالی بعــد از کش و قوس های فراوان، 
در پنجم آذرماه ۱۳۹۹ توسط مجلس تصویب و ۲6 آذرماه به تایید 
نهایی شورای نگهبان رسید. اما از آنجا که این قانون یک شرایط چند 
وجهی و چند بعدی را داراست، باید شرایطی وجود داشته باشد که 
هماهنگی کامل مابین دستگاه های مختلف کشور علی الخصوص 
وزارتخانه های راه و شهرســازی و وزارت اقتصاد )سازمان امور 
مالیاتی(، برقرار شود.وی افزود: در حال حاضر علی رغم قانونی و 
اجباری بودن اعمال مالیات و مشــخص بودن محل درآمد بودجه 
کشــور از محل مالیات بر خانه های خالی، کل پــروژه در مرحله 
شناسایی و ثبت نام مردم در سامانه اسکان، معطل مانده است.نماینده 
مردم گرمسار در مجلس شورای اسلامی با طرح این پرسش که باید 
پرسید دلیل این معطلی چیســت؟، تصریح کرد: با گذشت حدود 
یکسال از قانون شــدن این موضوع، همچنان اطلاع رسانی کامل، 
درســت و دقیقی برای آگاهی بخشی عمومی وجود نداشته است؛ 
شاید این را بتوان در کنار مقاومت دولت قبل در برابر شفاف سازی 
مباحث اینگونه دانست که علاقه چندانی به حل مسائل و مشکلات 
از منظر اقتصاد درون زا و مبتنی بر چشــم پوشیدن بر راه حل های 
خارجی نداشــتند.مطهری در ادامه گفت: مســاله بعدی پس از 
ماجرای اطلاع رسانی، عدم الزام و مشخص نبودن وجه تنبیهی برای 
خاطیان از ارائه اطلاعات است که در این حوزه وزارت خانه های 
اطلاعات، سیستم بانکی، سامانه پست، نیروی انتظامی، سازمان ثبت 
اسناد و...، می توانند با هماهنگی یکدیگر، علاوه بر صحت سنجی 
اطلاعات ارائه شده، خلاء عدم ارائه اطلاعات از طرف مردم را پر 
کنند.وی مساله بعدی اجرایی نشــدن قانون مالیات بر خانه های 
خالی را موضوع کرونا و شرایط پاندمی در کشور دانست و اظهار 
کرد: این مســاله قاعدتا بخشــی از این پروژه را با مشکل مواجه 
کرده و البته طبیعی  است و باید برای آن فکری اندیشید و ماجرای 
سیســتماتیک کردن ارائه اطلاعات را باز هــم راحت تر کرد.این 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس ادامه داد: اما علاوه بر همه موارد 
فوق، مهم ترین بخش ماجرا، جدی شدن اراده دولت برای تحقق 
این قانون اســت که باید به  صورت جدی به آن اندیشیده شود و 
 حتما به آن به عنوان راه  حلی معتبر برای احتکارکنندگان بخش م

سکن فکر کرد.
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